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REFERAT- Netværksgruppe Børn og Unge den 20. september 2024 
Virtuelt møde i TEAMS 
Deltagere: Peter Rymann (Greve) Julie Folke Jacobsen (Kalundborg), Daniel Gottrup (Næstved), Ane Stallknecht (Odsherred), Henrik Kjer (Ringsted), Christel Jørgensen (Roskilde), Rikke 
Kvistgaard Lausen (Slagelse), Helle Stisen og Charlotte Jensen (Solrød), Sanne Thaaning (Sorø), Christian Sørensen (Stevns), Ania Holm og Ditte Vejborg Nielsen (Region Sjælland), Povl Skov 
(Rammeaftale sekretariatet) Nanett Babette Flamgaard (Holbæk, Tovholder for netværket), Rie Nielsen (Holbæk, Sekretær for netværket) samt Kim Risom under punkt 2 vedr. Børnehus 
Sjælland. 
Afbud: Margit Nygård Mikkelsen (Ringsted), Lone Nygaard Jensen (Køge), Lotte Christensen (Lolland), Isabel Gebuhr (Greve), Carina Bom (Lejre). 
 

Dagsordenspunkt 

 
NOTER 

1. Velkommen mv. Nanett indledte mødet med at præsentere sig selv, som ny tovholder fra Holbæk Kommune resten af året.  
Referat fra seneste møde den 14. juni 2024  blev godkendt.  

2. Børnehus Sjælland   
 

 

 

Kim Risom gennemgik slides vedr. Børnehus Sjælland: Stigende sagstal på 50-90 % fra kommunerne, positiv udvikling mht. 
sagsbehandlingstider, stordriftsfordele, opdatering af børnehusets fysiske rammer, budget 2025 mv. (Slides vedlagt) 

• Opfordring til at benytte Fønix og TF-CBT: Kim opfordrede kommunerne til at se velvilligt på at benytte de to tilbud, så de kan udvikles 
yderligere. Der er ikke været så mange forløb som forventet.  
Kim bekræfter, at det er muligt for kommunerne at benytte de to tilbud, også selv om de ikke forudgående har været til udredning i 

Børnehus Sjælland. 

• Kommerunde 2024/2025. Det blev aftalt, at kommuner sender eventuelle ønsker til Kommunerunde 2024/2025 til Kim. 
Kommunerunden forventes at startet april 2025. 

3. Implementering af let 
tilgængelige 
behandlingstilbud efter 
sundhedslovens § 12 a 
(Tema) 

 

 
 

Daniel og Peter introducerede punktet: Alle kommunerne er i fuld gang med at udvikle en model for let tilgængelige behandlingstilbud 

efter Sundhedslovens §126a. Der er forskel på, hvor langt man er kommet og hvordan opgaven er grebet an. Udviklingsarbejdet giver 

anledning til en række spørgsmål og drøftelser, blandt andet blev følgende nævnt:  

• Der er endnu ikke kommet bekendtgørelse/vejledning, så der er en del uklarheder mht. hvordan tilbuddet etableres, også fordi der 
kan være andre elementer fra sundhedslovgivningen, vi skal medtænke, fx patientrettigheder, klageadgang med videre.  

• Tværfaglig indsats: Hvordan sikrer vi, at indsatsen også involverer et almene liv, skaber reel helhedsorientering i tilbuddet? 

• Målgruppe: Hvordan afgrænser vi tilbuddet så det tilbydes dem, det er relevant for? 

• Hvilke bygninger? 

• Skillelinjer mellem indsatser efter barnets lov (§30 og §32) og lettilgængelig behandlingstilbud? 
Det blev aftalt, at det fremover ikke var et emne, der skulle tages op i dette forum, da drøftelserne foregår andre, mere relevante steder. 

Dels er 12 kommuner i regionen med i STIME-partnerskabet, hvor der sker en koordineret indsats i samarbejde med Børne- og 

Ungepsykiatrien. Dels er der etableret netværk, faciliteret af KL, om netop etablering af let tilgængelige behandlingstilbud.  

https://www.rs17.dk/netvaerksgrupper/born-og-unge/


2 

 

4. Nyt fra Rammeaftale 
Sjælland 

 

 

 

Link til referat fra styregruppen i 

rammeaftale Sjælland 

 

 

Povl Skov orienterede: 

a) Den nye Sundhedsreform: Betydningen for Socialområdet kendes endnu ikke. Men mht. rammeaftalen, så gælder sundhedsreformen 
først fra 2027, så det har ikke betydning for den kommende rammeaftale.  

b) Temamøde om implementering af de nye standardkontrakter blev afholdt 19.9 med god deltagelse. På seminaret blev præsenteret en 
række slides, som giver god implementeringsvejledning. Se plancher her. 

c) Status på rammeaftale 2025-2026. Der arbejdes med følgende 3 fokusområder i den kommende rammeaftale:  
a. Rette indsatser og tilbud til borgeren (udviklingsprogrammet - (og herunder er børne-ungeområdet også omfattet af de 3 

fælleskommunale principper også jf. pkt. 4.b) 
b. Styrket sektorsamarbejde om borgerne på socialpsykiatri- og handicapområdet (og herunder på børne-og ungeområdet) 
c. Børn og unges trivsel – styrket indsats og forebyggelse  

På styregruppemøde 9/8 blev besluttet at fokusområde 4) (Fælles udvikling og styring af kvalitet, kapacitet og ressourcer) som har 
bred relevans, indgår i de 3 øvrige fokusområder og dermed foreslås 1-3 som rammeaftalens fokusområder i 2025-26. 

Børne- og ungeområdet er jf. ovenfor integreret i alle fokusområderne og drøftelsen af rammeaftale 2025-26 under dette punkt har 
fokus på om det er fyldestgørende jf. sekretariatets fremlæggelse på mødet  
Se punkt 2 i referat fra styregruppen (link til venstre). Se punkt 2.6 i referat fra KKR Sjællands møde den 3. september 2024 

Netværket medlemmer opfordres til at deltage i direktør og chefmøde om rammeaftale 2025-26 som afholdes 4/10, 9-12 Ringsted 
Kongrescenter (I er inviteret via Outlook) 

Udover drøftelsen af fokusområder på direktør og chefmøde 4/10 er den videre proces ift. rammeaftale 2025-2026 at den behandles 
i styregruppen 10/11, 22/10 i K17, i KKR 19/11 og efterfølgende sendes til politisk behandling i kommunerne 

d) Status på udviklingsprogrammet er, at KKR Sjælland har anbefalet Byråd/Kommunalbestyrelser at godkende de 3 fælleskommunale 
principper: 1) Fælles om takster; 2) Fælles om kvalitet; 3) Fælles om døgn- og botilbud. Lige nu afventer Rammeaftalesekretariatet en 
tilbagemelding på behandlingen af principperne fra alle 17 kommuner.   

Som forberedelse til implementering af de fælleskommunale principper inviterede Morten Bøgelund Andersen alle Rammeaftalens 
faglige netværk til et møde den 28. august, hvor de blev opfordret til at komme med forslag til konkrete indsatser til processen. 
Mødet har resulteret i mange spændende forslag til indsatser, herunder et forslag, som vedrører implementering af 
standardkontrakter på børneområdet.  

Den videre proces er, at de mange forslag til indsatser skal kvalificeres og samles i et indsatskatalog, der efterfølgende vil blive 
forelagt de faglige netværksgrupper i november og direktører & chefer på et halvdagsseminar d. 13. december 2024.  

Se punkt 3 i referat fra styregruppen (link til venstre) Se punkt 2.2 i referat fra KKR Sjællands møde den 19. juni 2024 

https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/styregruppen/modereferater/
https://www.rs17.dk/arrangementer/temamode-om-kontraktforhandling-pa-det-specialiserede-socialomrade-19-9-2024/
https://www.kl.dk/media/zpqhovmd/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-3-september-2024.pdf?format=noformat
https://www.kl.dk/media/z2voge45/referat-fra-moede-i-kkr-sjaelland-den-19-juni-2024.pdf?format=noformat
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5. Netværkets drøftelse at 
oplæg til fokusområde 2 
i rammeaftale 2025-
2026: Børn og unges 
mistrivsel – forebyggelse 
og indsats 
 
 

 Povl introducerede til det fremsendte oplæg. Formålet var at det skulle angive retning for dette indsatsområde. Oplægget blev 
udarbejdet på baggrund af drøftelser i netværket og en nedsat baggrundsgruppe, som mødtes den 9.9 for at beskrive fokusområdet.  

Netværket drøftede oplægget og konkluderede, at alle emnerne var relevante. Samtidig blev der peget på, at der i forvejen arbejdes med 
trivsel i en række andre sammenhænge, og det var ikke helt tydeligt, hvorfor det særligt skulle foregå i Rammeaftale Sjælland regi.  

Netværket vil foreslå, at der bliver udpeget to-tre konkrete fokusområder, som er særlig relevante for rammeaftalesamarbejdet på tværs 
af kommuner og region. Netværket foreslår at der sættes særligt ind på følgende fokusområder:  

- Anbringelsesområdet. Der er også stigende udgifter på børne-ungeområdet. Det er komplekst og der er et andet lovgrundlag, men 
der ses store muligheder for at gøre/tænke noget anderledes, fx: 

o Gå i dialog med /evt. udvikle partnerskaber med private samarbejdspartnere, som kan levere god kvalitet til rimelige priser 
o Kan regionen åbne nogle pladser? 
o Kan vi hente inspiration fra ”københavnermodel”, hvor kommuner i fællesskab hæfter for tomgang, så det ikke kun er sælger, 

der bærer hele risikoen. 
o Man kan også overveje at gå ”certificeringsvejen” 

 
- Plejefamilieområdet  

o Et udviklingsspor i den forbindelse kunne være at overføre ideen med ”ventilpladser” til plejefamilieområdet” (inspiration fra 
Roskilde) – udvikle en ny måde at bruge plejefamilier på (mentorfamilier) 

o Mere ensartet anvendelse af vederlag? 
o Kalundborg/Ane nævnte i den forbindelse, at hun pt er tovholder på et nord-vestsjællandsk samarbejde ift. plejefamilier 

(Kalundborg, Odsherred, Holbæk), men at det ville være relevant at det foregik i rammeaftale samarbejdet i stedet 
o Rekruttering af plejefamilier 

 
- Eventuelt: Behandlings- og specialundervisningstilbud har også tidligere været drøftet i dette netværk, og er også et vigtigt 

fokusområde. Men pt. er flere af kommunerne i regionen ved at afklare, om de vil være med i et fælles udbud med en række 
kommuner i Region Hovedstaden på dette område. Så det kræver en nærmere drøftelse/afklaring om det er relevant i dette forum.  

På baggrund af ovenstående sender Povl et revideret oplæg til netværket inden den 4. oktober. 

6. Netværket skal have ny 
tovholder + sekretær fra 
2025 

Solrød/Helle påtager sig tovholder/sekretæropgaven – i første omgang for 2025. 

Netværket takker Helle mange gange. 

7. Punkter til kommende 
netværksmøde 

 

- Regionen/Ania – Data som viser udvikling i presset på de sikrede afdelinger, herunder hvordan det ser på tværs af kommunerne.  
- Status på rammeaftale Sjælland 
- Netværkets årsrapport 
Det blev aftalt, at næste møde bliver virtuelt 
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8. Kommunerunden inkl. 
nyt fra regionen 

  

Kort runde, hvor der blandt andet blev orienteret om:  

 

Næstved/ Daniel: Status på Døgndiamanten og tilbuddets fremtidige målgrupper. Det forventes, at der oprettes 0-6-årig målgruppe og 

mulighed for forældre-barn anbringelse. Daniel sender orientering til netværket, så snart der ligger en politisk godkendelse.  

Næstved har ansat en strategisk indkøber, som i øvrigt også bidrager ift. dette spor i den nye rammeaftale.   

Regionen/Ania og Ditte:  Den nye sundhedsreform ændrer dog ikke ved, at regionen fortsætter det igangværende arbejde med at styrke 

samarbejdet med kommunerne, skabe mere gennemsigtighed i takster mv.  Ania nævnte også, at udfordringer omkring kapacitet på de 

sikrede afdelinger er formidlet alle relevante steder, og at der er mange processer i gang mhp at se på, hvordan det nødvendige antal 

pladser kan sikres. Der er fortsat stor stigning på de sociale anbringelser, hvilket stiller helt andre krav til tilbuddene. Der er massivt tilsyn 

på tilbuddene. Aftalt at Ania til næste netværksmøde medbringer data, der – på tværs af kommunerne – belyser udviklingen i antal 

pladser på de sikrede institutioner.  

Roskilde/Christel: Roskilde Ungehjem har oprettet ventilpladser, som er en slags støttepladser, der har til formål at forebygge anbringelse. 

Christel rundsendte orientering til netværket for et stykke tid siden.  

Eventuelt 

 

Helle: Aktuelt er det ved at blive afsøgt, hvor mange kommuner i Region Sjælland, der er interesserede i at samarbejde med kommuner i 
Region Hovedstaden om et nyt udbud ift. behandlings- og specialundervisningstilbud (tidligere skoledagbehandling). Solrød er 
umiddelbart interesserede, men det er vigtigt, at flere kommuner uden for Københavnsområdet går med i det, hvis det skal have en 
effekt. Helle sender en mail rundt i kredsen for at høre om interessen, umiddelbart efter der har været afholdt informationsmøde med 
Region Hovedstaden. 

Årshjul 2024:  
09.02 (virtuelt): Socialtilsyn Øst samt Plejefamilier, rekruttering, fastholdelse mv. 
14.06: (virtuelt): Regionens tilbud, standardkontrakter, Psykiatrien. 
20:09: (virtuelt): Børnehus Sjælland kommer på besøg. Evt. Regionens tanker om psykiatriens understøttelse af lettere behandlingstilbud (samarbejde med psykiatrien). 
29.11: (virtuelt): Regionen vedr. udviklingen på de sikrede afdelinger, status på rammeaftale 2025-2026, netværkets årsrapport 

 


